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 المستخلص العربً

وتقٍى تأثٍرهت انطترد  و انحا  انةىداء انزَجاٍم, نةًةىا, كهٍم انجامإ, انقرَفمشًهت ص  مًة  يٌى  َاتتٍ   ستخلاإتى      

يرٌكًية  نهةطح انًعتيم ظذ انصرصىر الأوسًٍتهت بتنتذمٍٍ وبتنًلا  Periplaneta americana (L.) كتٌ نزٌت  .

 اناتنغ والأطىار ول وانرابع نحىرٌت  انعًر الأ بتنتذمٍٍ وبتنًلاية  نهةطح انًعتيم وستيتً جذاً يعُىٌتً طترداً انقرَفم تأثٍراً

انزَجاٍم  ًكتٌ يٌت. فقط ستيتً وعٍ يٌت إكهٍم انجام تأثٍراً طترداً بًٍُت َتج عٍ يٌت انةًةى تأثٍراً  نهصرصىر الأيرٌكى

بًٍُت أظهرا سًٍ  نحىرٌت  انعًر  نهصرصىر الأيرٌكً والأطىار اناتنغ وانحا  انةىداء غٍر فعتنٍٍ نحىرٌت  انعًر انرابع 

فً جًٍع  والأطىار اناتنغ كثر حةتسٍ  عٍ انرابع وتلاهت أول الأكتَت حىرٌت  انعًر . ط نهةطح انًعتيم فقطٌنتعرتول بالأ

يٍ يٌت  رَفم أكثر طرداًكتٌ يٌت انق. بتنتتثٍر انطترد وانةًً ويعُىٌتً جتبٍتًٌرتاطت انتركٍزا  إا. طرق انًعتيه  انًختارة

بتنُة  . عهى انتىانً, ستع  24٪ بعذ 8و  4وانرابع عُذ انًعتيه  بتركٍز ول نحىرٌت  انعًر الأ٪ طرد 100 انةًةى وساب

فراد نلأيًٍت  ُصف ستس قًٍ  انتركٍزا  انأكثر حةتسٍ  نزٌت انقرَفم عهى أول كتَت حىرٌت  انعًر الأ, بتنتذمٍٍ نهةًٍ 

 8,20) والأطىار اناتنغ ثى  (نٍتر هىاء/يٍكرونٍتر 3,12) تلاهت حىرٌت  انعًر انرابع (نٍتر هىاء/يٍكرونٍتر 1,00) انًعتيه 

ول تلاهت ثر انزٌى  سًٍ  نحىرٌت  انعًر الأكأكتٌ يٌت انقرَفم , نهةطح انًعتيمبتنُةا  نهتعرض . (نٍتر هىاء/يٍكرونٍتر

الأول سجم يٌت انقرَفم سًٍ  أعهى يٍ يٌت انةًةى نحىرٌت  انعًر . يٌت انحا  انةىداء وإكهٍم انجام وانةًةى وانزَجاٍم

َفم كًاٍذ حشري َاتتً ستخذاو يٌت انقرإَه ًٌكٍ أانقىل ملاص  . يرٌكًنهصرصىر الأ والأطىار اناتنغ ابع انرو

فقط  ستخذايه كطتردإيٌت انةًةى ًٌكٍ  بًٍُت, ٍٍ ويلاية  انةطح انًعتيميرٌكً بطرٌق  انطرد وانتذمنهصرصىر الأ

وأظهرا , انزَجاٍم وانحا  انةىداء كتَت غٍر يؤثرٌٍ بصف  عتي  ًٌتي. جام كةتو بتنتعرض نهةطح انًعتيمويٌت إكهٍم ان

  .طح انًعتيم فقطط نهةٌبتنتعر ولنحىرٌت  انعًر الأسًٍ  
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Abstract 

     Five plant oils including clove bud, Syzygium aromaticum, rosemary, Rosmarinus officinalis, 

sesame, Sesamun indicum, ginger, Zingiber officinale and black seed, Nigella sativa were 

extracted and used to evaluate the repellent activity, fumigant and surface contact toxicity 

against American cockroach, Periplaneta americana (L.). Clove oil showed highly significant 

repellency, fumigant and surface contact toxicity against the nymphal instars 1
st
 and 4

th
 and 

adult stages. While sesame oil exhibited only repellency and rosemary surface contact toxicity. 

Ginger and black seed oils were not affecting agents to the fourth nymph and adults, but 

showed only surface contact toxicity to the first nymph.  The later was more sensitive than the 

fourth nymph followed by adults in all tested treatment methods. Concentrations were 

positively and highly significantly correlated with repellency and toxicity.  Clove oil had more 

repellent effect than sesame oil and exhibited 100% repellency against the first and fourth 

nymphs at concentrations of 4 and 8% after 24h, respectively. Regarding the fumigant toxicity, 

first nymph was the most sensitive to clove oil by LC50 value (1.06µl/L of air) followed by 

fourth nymph (3.12µl/L of air) and adults (8.20µl/L of air) after 48h. Concerning surface 

contact toxicity, clove oil had the highest effect to first nymph followed by black seed, 

rosemary, sesame and ginger oils. Clove oil was more toxic than rosemary oil to first and fourth 

nymphs and adults. In conclusion clove oil can be used as botanical insecticide against P. 

americana applying as repellent, fumigant and surface contact methods, while sesame oil can be 

used only as repellent agent and rosemary oil as surface contact toxicity. Ginger and black seed 

oils were generally not affecting oils and exhibited only surface contact toxicity to first nymph. 

 
 


